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ACTA DE LA REUNIÓ EXTRAORDINÀRIA DEL CONSELL MUNICIPAL DE COOPERACIÓ, 
SOLIDARITAT I PAU 
 
Acta: núm. 2/2023 
Data: 27 de febrer de 2023 
Hora: 18.30 hores 
Lloc: Presencial (Sala de Juntes de l’Ajuntament de Sant Boi de Llobregat ) i telemàtica  
 
Assistència:  
 
Carme Alcalde, Associació d’Amistat San Miguelito Sant Boi i Cooperacció  
Montserrat Gibert, Fundació Vicente Ferrer 
Sergi Salvador, Creu Roja Sant Boi 
Mireia Mendoza, ERC Sant Boi  
Rosa Maria Alejandre, Fundació Kassumay 
Juan Osete, Sindicalistes Solidaris 
Victor Tirado, Fundació Pau i Solidaritat 
Júlia García, Comissió Catalana d’Ajuda al Refugiat 
Carolina Pascual, ACPP 
Marga Puigarnau,  Creu Roja  
ONGD La Guacamaya 
Sergi Albert Busquets, ONGD La Guacamaya 
Isabel Martín, ONGD La Guacamaya 
Andreu Tixis, Associació catalana Enginyeria Sense Fronteres 
Machú Ara, Grup de suport al Colectivo de Mujeres de Matagalpa 
 
Albert Pujol, tècnic del Fons Català de Cooperació al Desenvolupament 
Clara Sopeña, tècnica municipal 
Andreu Heredero Vidal, tècnic municipal 
Alba Martínez Vélez, Tinenta d'Alcaldia de Ciutat Educadora 
 
 
Ordre del dia: 
 
L’Alba Martínez dona la benvinguda i explica l’objectiu del Consell extraordinari: conèixer i presentar 
els projectes que s’han presentat a la convocatòria, la proposta de valoracions i elevar-la a la Junta de 
Govern Local. Recorda que és una convocatòria biennal. 
 
Excusa a Jose Manuel Jurado de Pau i Solidaritat. En la seva representació participa Víctor Tirado 
que acompanya presencialment. 
 
En aquest Consell també participa l’Albert Pujol que porta la coordinació tècnica de l’àmbit de 
projectes del Fons Català de Cooperació al Desenvolupament. Com les bases estableixen, la 
valoració dels projectes es fa conjuntament amb el FCCD com un element que afegeix mirada experta 
i plus de transparència en aquest procediment. Així també el procés de valoració esdevé un procés 
d’aprenentatges a partir de les valoracions i suggeriments que fa el FCCD. Així s’estableix una 
manera per millorar els projectes per aquesta convocatòria i altres. L’altra part de la valoració la fa 
l’Ajuntament tenint en compte altres aspectes com són la vinculació de l’entitat a la ciutat i l’alineament 
amb el Pla Director. 
 
La regidora explica com funcionarà la sessió del Consell i dóna  la paraula a l’Andreu Heredero, el 
tècnic de la Unitat de Cooperació que ha fet la valoració dels projectes. L’Andreu Heredero comparteix 
una presentació que s’annexa en aquesta acta. 
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1. Presentació i valoració de les sol·licituds de subvenció presentades a la convocatòria 

2023/2024 (projectes de Cooperació) 
 
 
L’Andreu Heredero contextualitza els projectes que s’han preparat i com funciona el repartiment de 
punts. S’han presentat 4 projectes. El quadre els recull per ordre d’entrada. La Guacamaya ha 
presentat per primera vegada. Creu Roja feia temps que no en presentava. Cooperacció presenta un 
projecte de continuïtat. 
 
El total de la convocatòria és de 55.000€ repartits en dues anualitats. S’han demanat 57.00€ 
 
S’apunten algunes característiques generals dels projectes presentats com ara el marc contextual del 
repartiment geogràfic: 50% Àfrica i 50% Centreamèrica; l'alineació dels projectes amb l’últim Pla 
Director (educació, mediambient, violència de gènere i desenvolupament local) i també la incorporació 
de l’enfocament de drets  
 
El tècnic fa una explicació de com es reparteixen els 200 punts: 100 que els valora l’Ajuntament i 100 
que els valora el Fons Català. S’explica com es desglossen  els punts que es recullen en el punt 7 de 
l’annex 4 a les bases de la convocatòria. 
 
La puntuació que atorga el  FCCD analitza: conext, viabilitat, anàlisi de les persones beneficiàries, 
anàlisi de la contrapart local 
 
A continuació les entitats fan una brreu presentació dels projectes seguint l'ordre d’entrada al registre. 
 

- ONGD La Guacamaya 
Projecte: Reconstrucció de la "Casa Hogar",  
País: Hondures 
 
La Isabel Martin excusa la Marta que havia de venir presencialment i que és d’Hondures per explicar 
el projecte perquè és qui ha estat treballant directament a la Casa Hogar. Tot i que el Sergi i ella 
també estan plenament implicats. 
Son una associació de nova creació, son novells en la cooperació i en l’elaboració de projectes. Son 
educadors socials. Per coses de la vida la Marta els va explicar la seva història. La situació de les 
nenes i la situació dels drets dels infants a Hondures.A la població de Santa Barbara, fa 25 anys 
persones voluntàries tenen la cessió d’una casa on recullen nens del carrer. i també s’acullen  mares 
amb nenes. Fan aquesta tasca persones voluntàries i amb petits suports, però sense cap recolzament 
governamental. Les persones que havien crescut en aquesta casa continuaven donant suport al 
projecte perquè es pogués autogestionar. Els huracans van malmetre la casa i han hagut de 
recol·locar els 30 infants que hi vivien. La idea de la Guacamaya és ajudar econòmicament en la 
reconstrucció de la casa i oferir formació a les persones voluntàries perquè el que fan esdevingui una 
feina. Impulsar un treball i crear una cooperativa en temes d’alimentació perquè es puguin 
autosostenir i que no hi hagi la necessitat quan són adults d’haver de marxar del país. 
 
Sergi Albert explica que la idea que tenen és fer un conte amb una il·lustradora santboiana explicant, 
a través del personatge d’una nena, els processos de migració. Volen presentar el conte de cara a 
Sant Jordi i a partir d’aquí anar a les escoles a explicar-lo. Hi ha infants que pel sol fet d’haver nascut 
en un altre país tenen una situació diferent.  
 
L’Alba Martínez dona la paraula a l’Albert Pujolperquè valori el projecte.  
 
El tècnic del FCCD explica que el projecte té una valoració mitjana. Es considera interessant i vàlid, 
però hi ha algunes mancances que s’han de polir i que en futurs projectes s’haurien de millorar. Un 
dels aspectes importants és definir clarament l’objectiu general que es vol fer i no confondre-ho amb 
l’acció que es vol fer. Es vol rehabilitar la casa i això és un mitjà per millorar la situació social dels 
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infants abandonats. A vegades si només es planteja l’acció sembla que només hi hagi la solució física 
material, però allò important és el que es fa dins la casa. És un projecte senzill, fàcil, entendedor però 
de cara a una petició de subvenció és important explicar què hi ha darrera l’acció. Un altre aspecte a 
tenir en compte és el col·lectiu local d’Hondures que està en procés de constitució de l’entitat. La 
Isabel confirma que estan en procés, que tenen els Estatuts i que estan pendents de la resposta. 
Aquest és un aspecte important per consolidar el projecte i el disseny local. És molt important que la 
part legal estigui molt ben consolidada. Ara s’aprova la subvenció però en el moment de la justificació 
totes les factures i despeses han d’anar a nom de l’entitat i no de les persones. Un últim aspecte seria 
referit a la descripció dels infants beneficiaris. Edat, problemàtiques, etc. per tal d’entendre bé l’acció 
que es vol desenvolupar.  No cal posar noms i cognoms però edats, característiques socials, 
problemàtiques, etc.  De la  valoració sobre 100 punts, en té 55. El punt feble és el de la valoració de 
l’entitat local. Per part del FCCD, es considera un projecte elegible perquè té una valoració suficient. 
 
L’Andreu Heredero fa l’exposició de la part que valora l’Ajuntament. Començant per final, l’enfocament 
basat en drets humans no està incorporat El fet que no estiguin identificats clarament els beneficiaris 
dificulta identificar els diferents titulars de drets.  Caldria desglossar-ho i també desglossar la part del 
rol del voluntariat (qui són, quants son i definir el rol que tenen el projecte). Aquest enfocament té la 
voluntat de generar transformació i per això és important. S’intueix aquesta voluntat però ha de quedar 
més explicitada. També caldria millorar l’enfocament de gènere, fent un anàlisi de context més 
profund des d’aquesta mirada i com des d’aquesta mirada es fonamenta la intervenció. En la part de 
l’alineació i la innovació també hi ha marge de millora sobre com es justifica el paper de la xarxa, quin 
és el paper de les administracions de Santa Bàrbara que li poden donar coherència. Des de la Unitat 
de Cooperació us podem acompanyar en millorar aquests aspectes. Per la resta de punts, responen 
directament a la participació en les activitats. Té una puntuació de 39 punts.  
 
Alba Martínez, dona la paraula a Creu Roja que presenta un projecte a Moçambic. 
 
 

- Creu Roja 
Projecte:“Contribuir a la reducció de la violència de gènere mitjançant la promoció de la 
igualtat en la societat, l’enfortiment institucional de les estructures públiques i l’apoderament 
socioeconòmic de les víctimes en els barris de Ferroviario, Maxaquene A i Maxaquene B en els 
districtes de KaMavota i KaMaxakene a Maputo” 
País: Moçambic 

 
La Marga Puigarnau explica la intervenció, que va iniciar l’any 2021, amb l’Ajuntament de Barcelona a 
Maputo. Té tres potes: 1) sensibilització a nivell comunitari de la violència de gènere a les escoles i 
entre les dones víctimes i líders de les comunitats. 2) Capacitació del personal que atén aquests 
casos, a través del mecanisme multisectorial (policia, jutges..) 3) Capacitació en empreniment amb 
dones que han patit violències perquè guanyin autonomia econòmica i independència. El projecte té 
una trajectòria d’anys i està plantejat fins el 2024.  
 
Albert Pujol, tècnic del FCCD, explica que  és un projecte de continuïtat que es desenvolupa a Maputo 
des de fa anys. Està molt ben dissenyat i travat. No hi ha recomanacions de com millorar-lo. Té una 
puntuació de 92 sobre 100. Està molt ben presentat. Des del FCCD coneixen el projecte per les 
convocatòries d’altres ajuntaments i tenen el coneixement de com va avançant. 
 
L’Andreu confirma que està molt ben fonamentat. Està molt enfocat al treball amb dones i també 
d’innovació especialment adreçat a dones que han patit violència de gènere. Està molt ben treballat 
de cara a l’enfocament de drets humans. Puntuació 86,25 
 
Sergi Salvador explica que és un projecte que es segueix des de Barcelona i també pensa que està 
molt bé. 
 
 
 

- Assemblea de Cooperació per la Pau (ACPP) 
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Projecte: AL BAHR, promovent  una educació medioambiental de qualitat sota un enfocament  
eco-social a la ciutat  d’Alhucemas 
País: Marroc 
 
La Carolina Pascual comparteix power point per presentar el projecte “Al-Bahar, promoure una 
educació socioambiental de qualitat a la ciutat d’Al-Hoceima”. És un projecte educatiu a l’espai social i 
des d’una perspectiva ecosocial (de gènere i també els impactes que té l’erosió del medis social en 
temes socials). 
 
El centre de l’acció és l’escola de Tafatou que té una part d’educació central i fora d’horari escolar. 
 
La contrapart és Azir i també hi participen diferents entitats. Hi ha un teixit perquè el projecte sigui 
sostenible i que un cop s’acabi compti amb unes xarxes de continuïtat. 
 
Té el suport de les autoritats locals i també del departament d’educació. 
 
S’explica el context i les diferents dinàmiques. 
 
Es volen reforçar les capacitats locals: Conscienciar la comunitat educativa (famílies, alumnat, 
professorat i titulars d’obligacions) en sostenir el treball en matèria climàtica en el barri i en la ciutat. 
Es volen ampliar coneixements, sensibilitzar amb activitats educatives. L’objectiu éspromoure una 
educació de qualitat des de la perspectiva ambiental. 
 
 
Albert Pujol considera que és un projecte ben documentat, travat i estructurat. Té 85 punts sobre 100. 
És un projecte una mica acrític amb el context de desigualtat social al Marroc i es fan algunes 
afirmacions sobre la situació política al país que podrien fer pensar que no és necessari. Cal posar 
l’accent en les contradiccions que hi ha al país. 
 
Per part de l’Ajuntament es considera que és un projecte ben treballat i estructurat. Té 58 sobre 100 
punts. Per la part d’enfocament del projecte, sembla interessant el treball amb tota la comunitat i les 
accions sobre terreny i per acostar l’alumnat al medi ambient. Un apunt o espai de millora seria que hi 
hagués més mirada de procés en els alumnes que passen pel projecte de manera que hi passin tots 
els alumnes.  S’hauria d’aconseguir que tothom passi pel circuit i que hi hagi un procés de continuïtat 
més immersiu perquè hi hagi aquest aspecte de transformació. Sembla interessant l’exposició i també 
la part del manifest, però caldria que les autoritats participin també en tot el procés per garantir que 
aquesta transformació és més integral. Pensem que el projecte és interessant i està ben treballat. 
  
 

- Cooperaccio, Carme Alcalde 
Projecte: Construint un nou model de ciutat: cuidadora, sostenible i equitativa a Ciutat Arce 
País: El Salvador 
 
Enfortir les capacitats de dones i  
 
El projecte pretén treballar amb els lideratges de les dones. Dotar-les d'eines empoderadores. 
Les beneficiàries són les dones organitzades del municipi, el personal de l’alcaldia municipal i 
representants d’altres institucions de l’Estat. 
 
El grup de dones organitzades (500 dones) 
 
Es treballa en una escola ecofeminista 
 
Intercanvis presencials i virtuals sobre refugis climàtics, horts  
 
Albert Pujol. Es tracta d’un projecte ben plantejat i estructurat. Hi ha una experiència prèvia de l’entitat. 
Està ben plantejat en el municipi on es fa la intervenció. Hi falta l’explicació sobre el context nacional 
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del país, i les situacions de repressió totalitària i de com podria acabar afectant al projecte.  Un altre 
aspecte té a veure amb les activitats de sensibilització que són molt genèriques i no tenen una 
incidència directa en el municipi. En total té 85 punts, perfectament elegible. 
 
En el cas de l’Ajuntament, es considera que és un projecte que està molt ben fonamentat. Es valora 
positivament la implicació de tots els agents de la comunitat. Les accions permeten aprofundir en els 
objectius que es volen aconseguir i que hi hagi un impacte en la població participant. El que passa a la 
ciutadania acaba afectant a les polítiques públiques partint de les vivències i de posar al centre a les 
persones. Es valora positivament com està incorporat aquest enfocament i l’alt grau de participació de 
les dones. Té una puntuació de 70,75 punts. 
 
En finalitzar les presentacions i valoracions dels quatre projectes presentats, l’Alba Martínez, mostra el 
quadre amb les valoracions. 
 
El Consell extraordinari té l’objectiu de generar un espai conjunt d’aprenentatge. En aquest sentit, 
recorda que les entitats tenen a disposició totes les valoracions i també l’acompanyament de la Unitat 
de Cooperació per a millorar el projecte.  
 
Seguidament, es mostra un segon quadre amb els projectes ordenats per punts. És una convocatòria 
de concurrència competitiva i es van atorgant els imports per ordre de puntuació.  
 
La Clara Sopeña explica que amb la Guacamaya, s’haurà de reajustar el pressupost i treballar les 
recomanacions. 
 
La Creu Roja pregunta com afecta que el projecte estigui en dos anualitats ja que tenen prevista tota 
l’acció al 2023. L’equip tècnic de la Unitat explica que les subvencions són per a projectes biennals, 
finançats a través de dos exercicis pressupostaris diferents  i, per tant, malgrat que l’execució del 
projecte es pugui concentrar en un sol any, a efectes de la convocatòria s’entén que es realitza en dos 
i, per tant, l’entitat no pot sol·licitar subvenció en l’any següent perquè en aquell any ja té concedida 
una subvenció. 
 
A continuació, es recorda el funcionament del procés fins l’aprovació de les suvencions. La proposta 
presentada en aquest Consell s’eleva a la  Comissió qualificadora, que és el pas previ perquè la Junta 
de Govern Local acabi aprovant la proposta. En la Junta de Govern Local es fa una aprovació 
conjunta amb els altres àmbits de l’Ajuntament i això fa que es pugui endarrerir el procés d’aprovació. 
En principi les dates haurien de ser properes, perquè també hi ha eleccions, però estem a l’espera 
que ens confirmin les dates dels altres àmbits.  
 
Montserrat Gibert, pensa sempre que és una llàstima que projectes tan interessants només els 
coneguin ells. Potser que en el Viure es pogués posar el nom i l’entitat.  
 
L’Alba Martínez explica que la part de sensibilització té aquesta voluntat de retorn. També en durant el 
Barrejant s’han realitzat diverses iniciatives per visibilitzar-los, com ara l’exposició  de carrer o a través 
dels OPIS. 
 
Mireia Mendoza suggereix que en la propera edició del Barrejant es pugui destinar una hora a la 
presentació de projectes. 
 
Clara Sopeña recorda diferents canals que s’utilitzen per donar a conèixer els projectes, com ara  les 
entrevistes a la Ràdio Sant Boi o a la Solidària. 
 
La Machu Ara demana la paraula per oferir, una obra de teatre que explica la situació de Nicaragua. 
No es necessita contribució econòmica però sí que cal garantir el públic. És un recurs que es pot 
adreçar a joves. L’obra dura 30’ i és un monòleg. Es va muntar el 2018 però és molt vigent per la 
situació a Nicaragua. 
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L’Alba Martínez també recorda que  el proper 10 de març a la parròquia de Sant Baldiri hi haurà un 
concert solidari amb taquilla inversa amb la pianista Maryna Naydan organitzat per la República 
santboiana i el suport de l’Ajuntament i l’associació Embajada del Arte de Ucrania. 
 
Per últim, la Carme Alcalde recorda que aquest any se celebra el 25è aniversari de l’associació. El 
dissabte 4 de març tindran lloc la Jornada Dariana, presencialment, al casal de barri de Ciutat 
Cooperativa, a les 18h amb connexions telemàtiques amb persones des de diferents països. El 
dissabte següent,  el dia 11, hi haurà el sopar de celebració on hi ha confirmada la presència de 
Gioconda Belli. El sopar serà a les 20h però l’acte amb ella serà una horeta abans.  
 
 
 
 
 
 


